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     Možno si takúto otázku 
kladie viacero občanov, pre 
ktorých sa akcia Čistá obec 
stala srdcovou záležitosťou. 
Neuškodí preto  vyhodnotiť ju. 

     Akcia prebiehala 
v dňoch od  14.4. – do 
20. 4. No pre  
nezodpovedný  prístup 
niektorých občanov, 
ktorí nerešpektovali 
pokyny zberu a čistenia, 
sa predĺžila o dva dni. 
Prečo?  Kontajnery boli 
zrejme malé.  Okolo 
nich  sa nehromadili iba 
orezané konáre 
stromov, ale i kusy 
nábytku a iný odpad. 
Veľký neporiadok robili 
i zberači železného 
šrotu a marili prácu 
iných.  
Verejnoprospešní 
pracovníci spolu s p. 
Imrichom Vetríkom dva 
dni upratovali a dávali 
okolie kontajnerov do 
poriadku. 

     Ďalším negatívom akcie bolo, že 
opäť niektorí občania nepochopili 
význam tejto akcie, hoci sa už 
poriada siedmykrát. Svoj dvor, 
pivnicu či povalu si síce vyčistili, ale 
na vyčistenie obecných priestranstiev 
im už nezostal čas, alebo pozabudli, 
že ide o čistú obec. 
     Pozitívom však je, že z roka na 
rok viac a viac občanov dokazuje, 
ako im na prostredí, v ktorom žijú, 
záleží a že pre obec vedia aj veľa 
urobiť. 
     V sobotu  18. apríla sa členovia 
Klubu dôchodcov pustili do čistenia 
cintorína. Pod ich usilovnými rukami 
miestny cintorín priam rozkvitol 
a šikovné ženy vyumývali aj dom 
smútku. 
     V ten istý deň  členovia 

turistického oddielu 
vyčistili a vyzbierali  odpad 
na Bananskom náučnom 
chodníku. 

     Futbalisti a členovia OTJ Banka zasa urobili poriadok 
a vyčistili priestranstvo okolo futbalového ihriska. 
     Členovia lyžiarskeho klubu Ahoj čistili prístupovú cestu 
a okolie lyžiarskeho strediska.  

     Veľmi aktívne sa do 
akcie  zapojili aj žiaci 
a pedagógovia ZŠ. Akcie 
Za čistú obec sa ako po 
minulé roky zúčastnili 
všetci žiaci so svojimi 
triednymi učiteľkami dňa 
16.4. Žiaci I. stupňa 
vyčistili areál školy, 

chodník a svahy Vápenického potoka od Bananskej ulice po 
most, piataci okolo obchodu Jednota a spoločne so 7. 
triedou  okolie zdravotného strediska, šiestaci vyčistili 
studničku v Strážnom, 
siedmaci si pribrali aj 
priestranstvo pri kostole, 
ôsmaci svah pred školou, 
deviataci vyčistili 
Dominovu cestu a náučný 
chodník od zjazdovky po 
bufet pod Ahojom.       
 Všetkým dôchodcom, 

žiakom, pedagógom, športovcom 
a ostatným, ktorí akýmkoľvek spôsobom 
pomohli pri čistení verejných 
priestranstiev, patrí poďakovanie. 
Poďakovanie za to, že zveľadili 
a skrášlili obec, že v nej zlepšili životné 
prostredie, aby sa nám všetkým lepšie 
dýchalo. 
     V rámci akcie sa uskutočnil aj zber 
elektronického a nebezpečného odpadu. 
     Akcia však stála obec opäť nemalé 
finančné prostriedky. 
     Preto vyzývame občanov, aby 
neznečisťovali svoju obec a udržiavali v nej 
poriadok počas celého roka.  Záleží teda len 
na nás. Naším cieľom je dokázať, že obec 
môže prekvitať a byť čistá aj bez 
organizovania takto finančne náročnej 
akcie. 
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Čistá obec – ako sme dopadli ? 
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Obecný    úrad   Banka 
srdečne  pozýva  

všetkých občanov na 

STAVANIE MÁJA 
štvrtok 30.4.2009 o  18.00 hod. 

pri sv. Vendelínkovi. 
Hrá dychová hudba INOVČANKA. 

Starosta obce  srdečne poz˝va všetky  

matky, babičky a ženy na oslavu 

DŇA MATIEK 
štvrtok 7.5.2009 o 17 hod.  

v   kult˙rnom  dome.         

V programe vyst˙penie detÌ MŠ  

a dychovej hudby Inovčanka. 

Takýmito výveskami riešil problém s mládežou starosta jednej obce...  

 

... 

OZNAM 
 

Vážení občania, prosíme vás o pomoc. Ak máte staré 
fotografie z histórie škôlky, požičajte ich pani 
učiteľkám z MŠ k výstave pri výročí obce. Fotografie 
vám nepoškodené vrátime. Ďakujeme vám, že nám 
pomôžete získať vzácne fotografie z histórie škôlky 
v našej obci.  

Zapojme sa do verejnej zbierky 
 a prejavme svoju spoluúčasť  

postihnutým sklerózou multiplex. 
 

DEŇ SLNEČNICE 
11. máj 2009  

Ďakujeme! 

Deň narcisov 
 
     Som  narcis, žltý kvet, jeden z prvých poslov jari, ale najdôležitejší 
som práve v jeden deň – Deň narcisov – keď som symbolom pomoci 
trpiacim na rakovinu. 
     Deň narcisov sa tento rok konal 17. apríla. V tento deň zamračený 
a upršaný, ale predsa svietiaci malými slniečkami narcisov na šatách nás 

všetkých, ktorí 
sme mohli 
finančnou sumou 
prejaviť svoju 
spoluúčasť ľuďom 
postihnutým 
zákernou 
chorobou 
rakovinou. 
     Informácie 
z masmédií  
uvádzajú, že 
minulý rok sa  na 
Slovensku 
vyzbieralo 24 

miliónov Sk. Podľa vyjadrenia prezidentky Ligy proti rakovine na 
Slovensku MUDr. Sirackej táto choroba má rozširujúcu sa tendenciu 
a výskum rakoviny v Európe sa z väčšej časti robí len cez charitatívne 
organizácie. Preto je dobré byť tými, ktorí môžu a chcú prejaviť svoju 
spoluúčasť finančným príspevkom. 
     V našej obci už tradične vypomáhajú pri tejto zbierke hliadky žiakov 
9. ročníka. Oproti predchádzajúcim rokom  v každej hliadke bola aj 
členka Ligy proti rakovine. V našej obci sa vyzbieralo 431,76 € ( cca 
13 000,- Sk),  čo je oveľa viac ako minulý rok. Za Piešťany sa 
vyzbieralo v tento deň 11 700,- €. 
     Ďakujeme vám všetkým, vážení občania, ktorí ste prispeli na konto 
Ligy proti rakovine. 
(obr.: Belan, Nedelka, Sláviková, Wiecková, Pišná, Garčalová, 
Koleňáková, Julinyová, p. Záhumenská, p. Julinyová) 

Pozvánka 
 

    Dychová hudba Inovčanka  

Vás pozýva  

v stredu  13. mája 2009  o 16 hod.  

do hudobného pavilónu Harmónia  

v parku SLK Piešťany  

na svoj hudobný koncert.  

-hh- 



 

 

V dnešnom čísle vám 
predstavujeme novootvorenú 
prevádzku Pneuservis na 
Kamennej ulici č. 33. Otvoril ju 
živnostník Martin Škrabák 
začiatkom apríla a je zameraná, ako 
už názov napovedá, na prezúvanie a 
vyvažovanie pneumatík, opravu 
defektov s použitím novej modernej 

techniky, so zameraním na osobné vozidlá. 
Prevádzka je otvorená v pondelok až piatok v odpoludňajších 
hodinách a v sobotu celýdeň. Uprednostňuje telefonické 
objednávky na t. č. 0907 636 388. 

VOĽBY PREZIDENTA V OBCI BANKA  
DŇA 04.04.2009 – druhé kolo 

 

Z celkového počtu oprávnených voličov v obci Banka (1812), sa volieb 
prezidenta v druhom kole zúčastnilo v prvom i druhom volebnom 
okrsku 948 voličov t. j. 52,15%. Odovzdaných bolo celkovo 945 
platných hlasov pre všetkých kandidátov (neplatné boli 3 hlasy). 
1. Gašparovič Ivan doc., JUDr., CSc.                                     
 569 platných hlasov 
2. Radičová Iveta prof., PhDr., PhD.,                                     
 376 platných hlasov 
Počet oprávnených voličov zapísaných do zoznamu oprávnených 
voličov 1812, počet oprávnených voličov, ktorým boli vydané obálky 
948, počet odovzdaných obálok 948, počet platných hlasov 
odovzdaných pre oboch kandidátov 945. 

Obecný úrad infor muje V Ý Z V A 
 

      Pri príležitosti osláv  800. výročia  obce  kultúrna komisia pri 
OCÚ a členovia redakčnej rady Hlásnika zorganizujú výstavu pod 
názvom 

 „Rodná dedina“  
a zároveň vyhlasujú literárnu a fotografickú súťaž pre všetkých občanov 
obce:  

„Moja rodná dedina - vyznanie svojmu rodisku“. 
  

Výstava bude členená na časti: 
1. súčasnosť a obec - výstava fotografií z diania v obci (kultúrne 

podujatia, budovanie, šport, významné 
osobnosti obce) 

2.  bananské kroje - výstava bananských krojov 
3. vyznanie svojmu rodisku – výstava všetkých literárnych prác 

a fotografií o rodnej dedine zapojených do 
súťaže.                                                             

     Preto vyzývame občanov obce, aby sa zapojili do súťaže „ Moja 
rodná dedina“. 
    Literárna súťaž – o najkrajšiu báseň, poviedku, rozprávanie o 
rodnej obci, o jej krásach a minulosti - vyznanie svojmu rodisku 
(všetky vekové kategórie). 
   Súťaž - o najzaujímavejšiu a najkrajšiu fotografiu z rodnej obce 
(všetky vekové kategórie).  
  Každá práca musí mať uvedený názov, autora a vek. Práce  
v písomnej alebo elektronickej podobe a tiež fotografie do súťaže 
zasielajte prosím na e-mailovú adresu Hlásnika alebo p. Tatiane 
Slávikovej, predsedníčke kultúrnej komisie, alebo na OCÚ. Termín: 
do 15. júna 2009. 
     Prosíme občanov, ktorí majú doma bananské kroje a sú ochotní ich 
poskytnúť na výstavu, nech sa prihlásia na hore uvedených adresách. 
     Všetky poskytnuté materiály na výstavu budú nepoškodené vrátené 
naspäť majiteľom. 
     Už teraz sa tešíme, že sa nám spolu s Vami, vážení občania, 
podarí uskutočniť peknú a zaujímavú výstavu.  

Redakcia 

V živote človeka je od nepamäti snaha byť 
v niečom výnimočný alebo niečo zvláštne 
dokázať.  Tak ako športovci sa snažia o čo 
najlepšie výkony, tak je to aj s rôznymi 
záujmami a koníčkami v akejkoľvek 
oblasti života. Medzi také záujmy 
a koníčky patrí aj poľovníctvo. I v  našej 
obci máme viacero veľmi kvalitných 
poľovníkov, ktorí sa môžu pochváliť 
svojimi vzácnymi úlovkami a trofejami. 
Zimné obdobie patrí medzi tie obdobia, 
v ktorých vrcholí sezóna na rôzne odstrely 
zveriny. Jedným z tých, ktorým sa podaril 

výnimočný  úlovok,   patrí   aj   člen     poľovného  združenia   
„Striebornica Moravany  n/V p. Jaroslav Vido. V októbri 2008 sa 
zúčastnil so svojimi kamarátmi na poľovačke v PVOD Kočín.  Určite by 
ho ani vo sne nenapadlo, že sa mu podarí taký  úlovok, na ktorý bude 
právom hrdý a bude jeho doteraz najväčším úspechom, oceneným 
striebornou medailou. 

LOVU ZDAR 

MR 

Na ochranu poľnohospodárskej pôdy existuje u nás dosť nepodarený a v 
podstate neuplatňovaný zákon. Ako chrániť pôdu v záhradke, si pripomenieme 
desiatimi odporúčaniami, z ktorých mnohé sú záhradkárom dôverne známe. Ale 
opakovanie je matkou múdrosti. 

1. V záhradke neumiestňujeme žiadne väčšie ani menšie reklamné tabule. 
2. Pôdu spevníme chodníkmi, zastaviame odpočívadlami, terasami, 

prístreškami či inými stavbami len na minimálnej ploche, nikdy nie väčšej ako 10 
percent z celkovej výmery záhradky. 

3. Hriadky zeleniny, záhony letničiek a pôdu pod ovocninami pravidelne 
hnojíme kompostom, aby sme vyrovnali deficit humusu spôsobený jeho 
mineralizáciou mikroorganizmami. 

4. Systematicky vápnime kyslú pôdu, s výnimkou plochy porastenej 
kyslomilnými rastlinami. 

5. Periodicky kontrolujeme obsah rastlinných živín, najmä fosforu a draslíka, 
a to agrochemickým rozborom pôdy. Rastlinami odčerpávané živiny pravidlene 
doplňujeme hnojením. 

6. Pôdu chránime pred kontamináciou rizikovými a jedovatými chemickými 
prvkami aj látkami, najmä zriedkavejšou aplikáciou agrochemikálií. 

7. Zbytočne ju neutláčame ušliapavaním ani prejazdom fúrika, hlavne po 
dlhšie trvajúcich dažďoch a za odmäku v zime. 

8. Pôdu chránime tiež pred znečistením, preto nezakopávame do nej väčšie 
kusy odpadu z plastov, skla, gumy a iných predmetov, ktoré nepodliehajú 
rozkladu. 

9. Pred zaburinením ju chránime s maximálnym využívaním motyky a 
plošným pestovaním vhodných kultúrnych úžitkových i okrasných rastlín. 

10. Predchádzame infekcii pôdy a premnoženiu škodcov rastlín 
pravidelným striedaním pestovaných rastlín, a to nielen letniček, ale aj trvaliek, 
dôsledným odstraňovaním chorých rastlín a využívaním zmiešaných porastov 
jednotlivých druhov úžitkových aj okrasných rastlín. 

Desatoro ochrany pôdy 

DOC. ING. ZOLTÁN BEDRNA, DRSC.  

10. Slovensko–súčasť Uhorského kráľovstva 
– 2. časť (12. stor.) 
 

   Začiatkom 12. stor.  bola už väčšina územia 
Slovenska súčasťou Uhorska. Najhustejšie bolo 
obývané juhozápadné Slovensko, ktorého 
centrom bol hrad a obec Nitra, sídlo 
Nitrianskeho údelného kniežatstva.  
   Aká bola situácia v regióne kráľovského 
hradu Bana? Kto bol vlastníkom 
okolitého územia a dedín? Uhorskí králi 
už totiž nevlastnili celé územie Uhorska, 
niektoré jeho časti  dali do vlastníctva 
zemepánom, či už svetským alebo 
cirkevným.  
   Hrad Bana, podhradná osada Banka a ďalšie 
okolité dediny ako Piešťany, Moravany, 
Ratnovce, Sokolovce i ďalšie, patrili začiatkom 
12. stor. naďalej kráľovi. Obyvatelia týchto 
dedín boli slobodní, mohli slobodne užívať 
polia, lesy a vodné toky. Samozrejme, časť 
úrody, rastlinných a živočíšnych produktov 
odovzdávali kráľovi, zvyčajne 3 – krát ročne. 
V našom regióne bolo zberné stredisko na 
hrade Bana. Horšie na tom boli dediny, 
obyvatelia ktorých sa stali poddanými 
zemepánov, pracovali na zemepánskych 
poliach, nemohli už slobodne loviť zver ani 
chytať ryby. Medzi takéto dediny patrili 
Krakovany, Trebatice i ďalšie, ktoré už boli vo 
vlastníctve zoborského kláštora pri Nitre 
(predstavený kláštora sa nazýval opát a bol 
zemepánom). Poddaní sa so stratou svojich 
práv a slobôd nikdy nezmierili (ešte aj o 4 
storočia neskôr, v roku 1514 vypuklo 

v Uhorsku Dóžovo povstanie proti šľachte 
a zemepánom).  
   V rokoch 1095 až 1116 bol uhorským 
kráľom Koloman. Bola to zaujímavá 
osobnosť, pretože pred tým, než sa stal kráľom, 
bol kňazom, dokonca biskupom. Na rozdiel od 
väčšiny panovníkov bol vzdelaný, a preto 
dostal prezývku Učený. Svoje hrady 
navštevoval, určite nevynechal ani Banu, kde 

sa naviac mohol vykúpať v liečivej vode. 
   Nitrianskym údelným kniežaťom sa stal 
Kolomanov mladší brat Almoš, ktorý však 
chcel byť i kráľom. Medzi bratmi vzniklo 
otvorené nepriateľstvo. Nakoniec kráľ 
Koloman odstavil Almoša z politiky a v roku 
1108 zrušil i Nitrianske údelné kniežatstvo. O 2 
roky neskôr obnovil v Nitre biskupstvo (Nitra 
bola sídlom biskupa už  v období Veľkej 
Moravy). Nitriansky biskup sa tiež stal 
zemepánom, pretože kráľ Koloman mu pridelil 
majetky v okolí Nitry a Trenčína.  
   V období raného feudalizmu sa Nitra stala 
slovenským duchovným centrom. Svoje sídla 
tu mali zoborský kláštor, nitrianska kapitula 
i novozaložené nitrianske biskupstvo. Ich 
predstavitelia boli cirkevní zemepáni, pretože 
vlastnili rozsiahle majetky (územia 
s dedinami), ktoré im pridelil kráľ. V dedinách 
pokračovala výstavba románskych kostolíkov, 

pri ktorých vznikali prikostolné cintoríny.  
   Bolo to však nepokojné obdobie, ktoré 
pocítili aj obyvatelia regiónu hradu Bana. 
V roku 1096 prechádzali cez Uhorsko križiaci, 
ktorí po výzve pápeža Urbana II. tiahli do 
Svätej zeme oslobodiť ju od moslimov. 
Prechádzali cez juhozápadné Slovensko, kde 
narobili veľa škôd. 
   V rokoch 1108 a 1109 vtrhli české vojská  na 

juhozápadné Slovensko a dostali sa až 
k Nitre. Tu okrem iného spustošili aj 
majetky zoborského kláštora. Poddaní 
kláštora, zrejme aj obyvatelia Krakovian 
a Trebatíc, využili danú situáciu 
a vyhlásili sa za slobodných. Po ukončení 

vpádu českých vojsk dal zoborský opát 
Godefrid so súhlasom kráľa Kolomana spísať 
všetky majetky zoborského kláštora. Takto 
vznikla tzv. zoborská listina z roku 1113, 
v ktorej je  okrem iného aj prvá písomná 
zmienka o Piešťanoch. Hranicu medzi 
kráľovskou dedinou Piešťany patriacej k hradu 
Bana a kláštornou dedinou Trebatice určovala 
akási osamelá hruška. Piešťany boli vtedy 
neveľké, nachádzali sa iba v okolí Kostola sv. 
Štefana kráľa, tzv. Staré Piešťany (najstaršou 
časťou bola Bodona).  
   Hrad Bana sa v zoborskej listine z roku 1113 
priamo neuvádza. Najstaršia písomná zmienka 
o hrade Bana, pod ktorým bola podhradná 
osada Banka, je v kronike neznámeho 
uhorského kráľovského notára, ktorú napísal 
okolo roku 1209 (tzv. Anonymova kronika).   

HISTÓRIA BANKY  

Ing. Alexander Murín 

• Na OK matematickej 
olympiády dňa 8. apríla v ZŠ 
Brezová Piešťany reprezentovali 
našu školu M. Červeňanský za 6. 
ročník a F. Julíny za 7. ročník. M. Červeňanský sa stal úspešným 
riešiteľom. Pripravovala Mgr. Gašparová. 
• Po 4. kole matematickej korešpondenčnej súťaže MAKS najlepšie 
výsledky v rámci kraja dosiahli : N. Lúčna, 9.tr., 8. m., M. 
Červeňanský, 6.tr., 9. m.,  N. Nižnanská, 4.tr., 13. - 15. m., N. 
Uhrinová, 4.tr, 16. – 21. m. a  F. Julíny, 7.tr.,  20. – 21. m. 
• Dňa 16.4. sa uskutočnilo diecézne (regionálne) kolo biblickej 
olympiády, v ktorom sa naše družstvo v zložení N. Lúčna, 9.tr, M. 

Jankech, 8.tr., a A. 
Jarošová, 5.tr., umiestnilo 
na víťaznom 1. mieste 
a postupuje do 
celoslovenského kola. 
Tento výnimočný úspech je 
výsledkom dlhoročnej 
sústavnej prípravy, kde 
bolo potrebné naučiť sa 
veľa teoretických 
vedomostí, ale aj pripraviť 
si scénku podľa vlastného 

výberu z 3 biblických kníh, z ktorých sa pripravovali na teoretickú časť  
Našim žiakom srdečne blahoželáme, za prípravu ďakujeme pani 
učiteľke Mgr. D. Lúčnej a za pomoc pri príprave kostýmov ďakujeme 
pani Tvrdej. 
• Netrpezlivo očakávané výsledky Testovania 9 – 2009  nás 
uspokojili i tento rok. Priemerný počet bodov žiakov našej školy 
z matematiky  12,21 = 61,1% - oproti priemernému počtu bodov škôl 
v rámci SR 10,60 = 53,0 %.   Zo slovenského jazyka priemerný počet 
bodov  žiakov našej školy 15,16 = 75,8 % - oproti celoslovenskému 
priemeru 12,25 bodov, čo je 61,3 %.  Za prípravu žiakov z matematiky  
ďakujeme  pani zástupkyni Mgr. S. Gašparovej a za prípravu zo 

slovenského jazyka pani učiteľke 
Mgr. G. Ľuptákovej. 
•   Naši žiaci aktívne pomáhajú 
čistote obce a predchádzajú 

znečisťovaniu nášho životného prostredia aj každoročným zberom 
papiera pod názvom Zachráň aspoň jeden strom, do ktorého sa okrem 
rodičov zapájajú aj mnohí občania z Banky. Dôležitou informáciou je, 
že aj tento rok budú zberné suroviny vychádzať školám v ústrety pri 
zbere papiera, ale za zmenených podmienok. Zber sa bude týkať iba 
časopisov, novín, letákov, kancelárskych spisov a kníh. Dodávka 
nesmie obsahovať vlnitú a hladkú lepenku – tzv. kartóny. Zber 
papiera sa uskutoční v mesiacoch  september a október. 
• Dňa 21. apríla sa uskutočnila otvorená hodina v materskej škole. 
Budúci prváci ukázali, ako sú pripravení na prácu vo veľkej škole. 
Preukázali nielen veľa vedomostí, ale aj schopnosť spolupráce, estetické 

cítenie, precíznosť 
v samostatnej práci. 
V peknom prostredí 
škôlky sa už pracuje 
po novom. Deti 
nielen veľa vedia, ale 
robia všetko 
s radosťou 
a s chuťou. 
Obdivuhodné je aj 
množstvo učebných 
pomôcok, ktoré si 

pani učiteľky samy pripravujú k vyučovaciemu procesu. Otvorenú 
hodinu odučila pani učiteľka T. Sláviková za prítomnosti budúcej pani 
učiteľky triednej Mgr. V. Škarkovej a riaditeľky školy Mgr. H. 
Hrdinovej. 
• Z Piešťanského týždňa sme sa dozvedeli smutnú správu, že 
zomrela pani učiteľka Sidónia Marková, ktorá učila v Banke od 
roku 1960 do roku 1981, keď odišla na zaslúžený dôchodok. Česť 
jej pamiatke!  

ZO ŠKOLSKÝCH LAVÍC 


